
 

 

Congresul Internațional al Viei și Vinului, 

 

„Via și vinul între tradiție și modernitate” 

 

București,  3 iunie 2013 

 

 

Doamnelor și domnilor delegați din țările membre OIV,  bine ați venit în România!  

 

Sunteți într-o țară cu o tradiție viticolă solidă, milenară am putea spune, dacă ne amintim 

că acum mai bine de 2000 de ani, una dintre cele mai controversate decizii politice luate 

vreodată în această regiune  a fost aceea a regelui geto-dac Burebista de a arde viile.  

 

De ce a făcut acest lucru, părerile sunt împărțite. Fie se consuma mult vin și nu cu 

moderație… fie viile erau prea atractive pentru popoarele migratoare... sau poate că doar 

dorea sa crească prețul …   

 

Cert este că decizia nu a fost deloc pe placul producătorilor – mai ales că nu cred că a fost 

însoțită de măsuri de compensare financiară, și nici a consumatorilor - dovadă  că se mai 

pomenește de ea și astăzi.  

 

Oricum, după Burebista, viile au reapărut, comerțul cu vin și-a revenit, iar istoricii 

consemnează cum de la Tomis – Constanța de azi, port la Marea Neagră - plecau corăbii 

încărcate cu amfore cu vin, spre piața globală a acelor vremuri.  

 

*  * * 

 

Am început cu această mică istorie, pentru a sublinia că vinul este unul dintre cele mai 

vechi produse comercializate în lume.  A fost , dacă vreți, unul dintre primele produse 

globale.  

 

Azi, provocările sunt, în principiu, aceleași: un vin bun trebuie să-și mențină reputația, 

trebuie să răspundă gusturilor consumatorilor, să găsească noi piețe și … trebuie consumat 

cu moderație.  

 

Însă, pe piața globală de azi provocările sunt cu atât mai dificile, cu cât vorbim de gusturi, 

preferințe și tradiții de consum de o diversitate uriașă. Este o piață exigentă, unde 

producătorul nu se poate limita numai la a respecta standardele de calitate, dar trebuie să 

vină și în întâmpinarea dorințelor consumatorului.  

 

Pe de o parte, aceasta presupune un plus de specificitate, de autenticitate,  o legătură mai 

puternică cu o tradiție,  

pe de alta, mai multă suplețe pentru a răspunde așteptărilor cât mai multor categorii de 

consumatori.  

 

Pe această piață globală,  OIV are o importanță crucială.  

 



Într-un sector care este fundamental bazat pe încrederea și fidelitatea consumatorului, 

recomandările OIV în privința practicilor oenologice , menținerea și creșterea standardelor 

de producție, definirea, etichetarea și garantarea autenticității produselor sunt esențiale.   

 

Atât Uniunea Europeană cât și OIV au interese comune și contribuie la armonizarea 

practicilor și normelor la nivel internațional și în Europa pentru a facilita producția și 

comercializarea produselor vitivinicole.  

 

Recomandările OIV, practicile oenologice OIV, au devenit referințe pentru vinul european 

iar reforma sectorului vin al Uniunii Europene din 2008 a confirmat acest lucru. Sunt aici 

și pentru a întări angajamentul Comisiei Europene față de lucrările OIV.      

 

Pentru Uniunea Europeană sectorul vitivinicol este unul strategic. E suficient, cred, să 

spun că Europa este, de departe, cel mai mare producător, exportator și importator de 

vinuri din lume. 

 

Uniunea Europeană are cea mai mare diversitate de vinuri, produse în peste jumătate din 

cele 27 de state membre, vinuri de calitate, vinuri legate de tradiții și de regiuni specifice.  

 

De aceea, aș dori să salut în mod particular teama acestui congres – "Via și vinul între 

tradiție și modernitate”.  

 

Pentru Uniunea Europeană,  ambele elemente sunt la fel de importante – o viticultură 

modernă, inovatoare, atentă față de mediu și competitivă se poate face odată cu păstrarea 

și valorificarea elementelor de tradiție. Mai mult chiar, tocmai tradiția, istoria, valoarea 

culturală, sunt cele care aduc un plus de competitivitate.   

 

Pentru mine, tradiție nu însemnă întoarcerea spre o abordare conservatoare, înghețarea 

într-o imagine învechită.  Redescoperirea tradiției este valorizarea acestui trecut, a istoriei, 

a experienței, este buchetul care diferențiază un vin de altul.  

 

De cele mai multe ori, în Europa, vinurile sunt asociate unor peisaje specifice, peisaje care 

fac parte din patrimoniul nostru cultural.  Numele podgoriilor au deveni nu numai mărci 

ale calității vinurilor pe care le produc dar și atribute specifice ale regiunilor.  

 

Istoria unui vin vorbește despre locuri pitorești, despre autenticitate, despre identitate, 

despre diversitate.  Cultura, istoria și tradiția consumului de vin se leagă de rădăcinile 

noastre. Mai mult, viticultura a fost întotdeauna asociată menținerii unui mediu rural viu, 

dinamic.   

 

În ciuda crizei economice, sectorul vinului rămâne unul foarte competitiv. Este unul dintre 

cele mai dinamice sectoare ale agriculturii europene și continua să fie unul dintre cele mai 

competitive sectoare la nivel mondial.   

 

Dar pentru a menține ritmul, e nevoie de inovare, de cercetare, pe toate palierele, de la vița 

de vie la vinul din sticlă.  

Pentru a ne bucura în continuare de toate atributele care dau vinului valoarea de dincolo 

de etichetă, e nevoie de investiții pentru păstrarea biodiversității genetice a viei, e nevoie 

de cercetare pentru utilizarea durabilă a acesteia.  

 



Este nevoie de investiții pentru ca sectorul să-și mențină competitivitatea și, în același 

timp, să devină un lider în practici agricole durabile, în produse inovatoare.  

 

De altfel, acestea sunt și marile linii ale reformei sectorului viticol european începută în 

2008, acestea sunt câteva dintre elementele cele mai importante ale reformei Politicii 

Agricole Comune europene care va fi aplicată în Uniunea Europeană de anul viitor.   

 

Vom continua să încurajăm investițiile în acest sector, în promovarea lui, pentru 

consolidarea reputaţiei vinurilor de calitate din Uniunea Europeană.  În același timp, vom 

încuraja producătorii să păstreze cele mai bune tradiții în producția vinurilor, să mențină 

această legătură cu teritoriul, cu cultura și istoria.   

 

În ceea ce privește discuțiile despre drepturile de plantare, Comisia europeană a ascultat 

problemele și nevoile sectorului și a venit cu un nou sistem de autorizare care oferă un 

cadru mai echilibrat și mai dinamic pentru viitorul viticulturii europene.    

 

Sunt  bucuros că acest congres are loc în România și că OIV a revenit aici după 45 de ani 

și pentru că veți avea ocazia să vedeți rezultatele transformării sectorului vitivinicol 

românesc.  

 

În câțiva ani, a trecut de la producția axată pe cantitate, moștenită din perioada comunistă, 

perioadă în care imaginea și valoarea vinului românesc au avut mult de suferit, la o 

producție modernă, competitivă, orientată spre calitate.  

 

Este, totodată, un bun exemplu despre cum unirea tradiției cu modernitatea poate duce la 

renașterea unui sector.  

 

Dar, mă voi opri aici, pentru că sunt sigur că veți avea ocazia să degustați, să apreciați și 

să vă bucurați de rezultatele acestei îngemănări.    

 

Vă mulțumesc ! 


